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BELASTINGECONOOM KEVIN SPIRITUS  
OVER DE NOODZAAK VAN EEN MEERWAARDEBELASTING

‘De lobby zit mee aan 
tafel met Bouchez’
MR-voorzitter Georges-Louis Bouchez wil van geen meerwaardebelasting 
weten. Maar dat blijft een cruciale schakel voor fiscale rechtvaardigheid, 
zegt econoom Kevin Spiritus, een van de experten die de hervormingsplan-
nen van minister van Financiën Vincent Van Peteghem (CD&V) adviseerde.

¬ Tekst Simon Bellens

De ‘supernota’ van Bart De Wever 
(N-VA) mikte bij de onderhandelin-
gen over een nieuwe regering op 
een meerwaardebelasting van 10 

procent. Die zou betaald moeten worden op 
de winst van verkoop van aandelen. Maar 
ondanks brede overeenstemming, wilde 
MR-voorzitter Georges-Louis Bouchez van 
geen meerwaardebelasting weten. De 
regeringsonderhandelingen spatten uit elkaar, 
en de meerwaardebelasting verdween in de 
prullenmand.

Wraakroepend, vindt Kevin Spiritus, Belgisch 
belastingeconoom aan de Erasmus Universiteit 
Rotterdam. ‘Het gaat om eerlijkheid’, zegt hij.   

‘Wat voorlag was in het geheel een belasting-
vermindering. Alleen zou een groep mensen 
met veel financiële draagkracht niet langer 
ontzien worden. De meeste mensen bezitten 
geen aandelen of interesten met meerwaarde. 
Die zitten vooral bij de rijkste 10 procent.’

Het laatste voorstel was al een sterk 
uitgedunde versie, met verschillende 
vrijstellingen en uitzonderingen.
SPIRITUS ¬ ‘Zodra er ook maar één gat in de 
fiscaliteit zit, zal wie de middelen heeft die 
achterpoortjes gebruiken. Als je meerwaarden 
zoals vandaag vrijstelt of gunstiger belast, 
zorgen zij ervoor dat hun vermogensinkomens 
er als meerwaarden uitziet. Dat stuurt 
bovendien hoe mensen hun geld investeren en 
is slecht voor de economie. We moeten alle 
kapitaalinkomens gelijk belasten.’

Hoe verklaart u de weerstand van 
MR-voorzitter Bouchez?
SPIRITUS ¬ ‘Zijn bedoeling is klaarblijkelijk om 
op papier wel een meerwaardebelasting te 
hebben, maar in de praktijk zijn achterban te 
ontzien met allerlei uitzonderingen. Daarom 
stellen ze een uitgebreide effectentaks voor als 
tegenvoorstel. Grootaandeelhouders gebruiken 
geen effectenrekeningen. Het is duidelijk dat 
de lobby mee aan tafel zit.’

Moeten we blij zijn met een meerwaar-
debelasting als toemaatje voor een 
verder asociaal regeerakkoord dat in de 
sociale zekerheid wil besparen?
SPIRITUS ¬ ‘Een meerwaardebelasting is een 
belangrijk onderdeel om tot een rechtvaardi-
ger systeem te komen. Mensen met gelijke 
draagkracht moeten gelijk belast worden. Het 
is dan wel geen structurele hervorming zoals 
minister van Financiën Vincent Van Peteghem 
(CD&V) voorstelde, maar een meerwaardebe-
lasting neemt al een grote onrechtvaardigheid 
weg.’

‘Als je naar de partijprogramma’s kijkt, is er in 
het parlement een grote meerderheid voor een 
meerwaardebelasting. De onderhandelende 
partijen maken samen dan wel een rechtse 
coalitie (N-VA, MR, Vooruit, CD&V, Les Engagés, 
red.), maar als Vooruit zelfs dat niet kan 
binnenhalen, vraag ik me af wat ze in een 
regering te zoeken hebben.’ Dat je ziek kunt worden op 

vakantie, hebben velen wel al 
eens aan den lijve ondervon-
den. Vakantiedagen zijn niet 

immuun voor ongevallen, virussen of 
andere calamiteiten.  

Dat mochten ook de 7.500 vrijwilligers 
van Kazou, die deze zomer maar liefst 
36.400 jongeren meenamen op 910 
vakanties, ervaren. Ze werden dit jaar 
zelfs een van de hoofdpunten van het 
nieuws, door een nietsontziende 
uitbraak van het norovirus in een aantal 
Spaanse vakantiegebieden. Vele 

jongeren werden ziek, de monitoren en 
vakantieverantwoordelijken deden hun 
uiterste best om de zieken zo goed 
mogelijk te verzorgen, bijgestaan door 
medische professionals. Plezant is 
anders: niemand wil ziek worden op 
reis. Maar dat het gebeuren kan, is 
onvermijdelijk. Nulrisico-jongerenva-
kanties, die bestaan niet – of ze zouden 
zich onder een glazen stolp moeten 
afspelen, en daar is wellicht ook weinig 
leut te beleven. Een zorgeloze zomer, 
daar werken al onze vrijwilligers met 
man en macht aan. Hun doel is van elke 
vakantiedag een groot feest te maken, ¬ Foto Kazou

Ziek op 
vakantie

maar ik wil hen graag ook 
bedanken voor hoe ze op de 
dagen dat het leven niet zo’n 
feestje is, ook op post zijn.   

Luc Van Gorp,
Voorzitter CM
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Actueel.  Nieuwe studie doet de alarmbellen afgaan voor komende regeringen 

De komende twee decennia 
kunnen we een groei van het 
aantal verpleegkundigen 
verwachten. Dat besluit CM in 

een nieuwe studie. Helaas stopt daar het 
goede nieuws, want de nood aan zorg zal 
volgens dezelfde studie nog eens zo hard 
groeien. Dat komt door het stijgende 
aantal ouderen, maar ook de hogere 
levensverwachting en complexere zorg 
zullen de hoeveelheid werk gevoelig 
verhogen. Zodanig zelfs dat het zorgper-
soneel het niet zal kunnen bolwerken. CM 
vreest daarom een crisis in sectoren als 
ziekenhuizen of de thuiszorg. Maar vooral 
woonzorgcentra zullen de tekorten 
voelen.

Woonzorgcentra zullen het in verhouding 
tot de gevraagde zorg met ruim een kwart 
minder personeel dan vandaag moeten 
doen. De thuiszorg en de ziekenhuizen 
zullen dan weer bijna een vijfde minder 
personeel beschikbaar hebben voor alle 

zorgnoden. Niet verwonderlijk dat de 
Wereldgezondheidsorganisatie van de VN 
het dreigend tekort aan gezondheids- en 
zorgmedewerkers in Europa zelfs een 
tijdbom noemt die tot een ramp kan 
leiden.

Familie en omgeving 
ingeschakeld

Niet enkel wie in de sector werkt of zorg 
nodig heeft zal de tekorten voelen. Ook de 
familie en de omgeving – al heeft niet 
iedereen die – zal meer ingeschakeld 
worden. Die is daar niet altijd op voorbe-
reid, en moet de toenemende mantelzorg 
dikwijls combineren met werk.

Kiezen voor een speciaal verlofstelsel is 
dan een mogelijkheid, maar daarvoor is 
de uitkering te laag. Nu al geeft in een 
ACV-enquête een meerderheid aan het 
financieel echt te voelen wanneer er 
minder wordt gewerkt om voor iemand te 

kunnen zorgen. ‘Tegelijk moet de crisis ook 
een opportuniteit zijn om anders naar zorg 
te gaan kijken, met meer sociale aandacht. 
Want louter vertrouwen op meer krachten 
zal niet volstaan’, geeft Luc Van Gorp, 
voorzitter van CM, aan.

Al tien jaar 
knelpuntberoep

Verpleegkundigen staan al ruim tien jaar in 
de lijst van knelpuntberoepen, vorig jaar 
zelfs nog op de betreurenswaardige eerste 
plaats in Vlaanderen. Ondertussen dook 
ook de zorgkundige op in de lijst. De 
functie die in theorie een deel van de 
werkdruk van verpleegkundigen moet 
opvangen, valt ondertussen al even 
moeilijk te vullen.

De vraag waarom vacatures in de sector 
moeilijk ingevuld worden, kent verschillen-
de antwoorden. ‘Ten eerste studeren er te 
weinig verpleegkundigen af’, geeft Van 
Gorp aan. ‘Er zijn veel meer openstaande 
vacatures dan studenten die hun diploma 
halen. En wie wel aan de slag gaat met het 
diploma, loopt nadien weer een grote kans 
om uit te vallen met bijvoorbeeld een 
burn-out. Het bestaande personeelstekort 
creëert zo zelfs nog meer tekorten. Wat 
daarnaast ook niet helpt: een derde van het 
zorgpersoneel is momenteel ouder dan 50.’

‘CM bevestigt met deze uitvoerige studie de 
signalen die we al heel lang ontvangen uit 

de sector’, zegt Olivier Remy. Als 
algemeen coördinator non-profit bij 
ACV Puls heeft hij de vinger aan de 
pols bij wie in de zorg werkt, niet 
alleen verpleegkundigen. ‘Voor heel 
wat functies blijven de vacatures 
oningevuld, en aan de andere kant 
verdwijnen heel veel mensen uit de 
sector door redenen die we eigenlijk 
kunnen aanpakken.’

Die redenen zijn volgens de 
vakbond onder meer de onvoldoen-
de verloning en inhaalrust na 
onregelmatig werk, geen mogelijk-
heid tot voltijds werk wanneer 
daarom gevraagd wordt, perso-
neelstekorten, slechte werk-privé-
balans en te veel administratie. 
‘Meer mensen in de sector krijgen 
en houden is de enige manier om 
een zorgcrisis te vermijden’, vat 
Remy de uitdagingen samen.

Inderdaad, volgens de recente 
werkbaarheidsmonitor in de 
zorgsector kent meer dan de helft 
van het personeel werkgerelateerde 
klachten, met ziekenhuizen en 
woonzorgcentra als trieste koplo-
pers. Vooral werkstress knaagt er 
aan het welzijn.

De werkomstandigheden verbeteren 
is ook wat CM betreft essentieel om 
de zorg weer menselijk te maken, 
voor zowel patiënt als wie in de 
sector werkt. Van Gorp: ‘De resulta-
ten tonen aan dat er momenteel nog 
weinig ruimte overblijft voor de 
kerntaak van het verpleegkundige 
beroep: echt zorg dragen voor wie 
dat nodig heeft. Een gebrek aan tijd 
en mensen dragen bij aan de 
leegloop van een beroep dat net met 
hart en ziel uitgeoefend wordt.’

De gezamenlijke boodschap voor de 
toekomstige regeringen is heel 
duidelijk: ‘Maak van zorg en 
zorgberoepen een prioriteit de 
komende legislatuur. Anders komt 
er een ramp op ons af.’ 

De komende twintig jaar zal de vraag naar zorg zodanig stijgen dat zelfs 
een groter aantal verpleegkundigen het werk niet langer zal kunnen 
bolwerken. Zo verliezen ziekenhuizen, woonzorgcentra en thuiszorg tot 
ruim een kwart van de huidige slagkracht om zorg te bieden aan wie dat 
nodig heeft. Als we dat niet aanpakken stevent onze zorg af op een 
crisis, concludeert ziekenfonds CM in een nieuwe studie. Een opdoe-
mende vergrijzingsgolf maakt de vooruitzichten nog somberder.

¬ Tekst Nils De Neubourg  ¬ Foto ID / Fred Debrock

We leven in een van de rijkste 
regio’s ter wereld. Met de 
groeiende welvaart hebben we 

veel welzijn gecreëerd. Onze sociale 
zekerheid beschermt, mensen kunnen zich 
vormen en ontwikkelen, we genieten van 
een rijk cultureel veld ... Maar tegelijk 
komen mensen met een laag inkomen niet 
rond. Tegelijk moeten mensen harder en 
langer werken, maar houden ze dat niet 
vol. Met een enorm aantal langdurig zieken 
tot gevolg. Dit stelt onze productiviteit, de 
gangmaker van onze welvaart, enorm op 
de proef. We ondervinden ook dat openba-
re dienstverlening sputtert. De zorg, 
hulpdiensten, onderwijs, openbaar vervoer 
... snakken naar adem, middelen en 
mensen. Terwijl werkende mensen wel 
een groot deel van hun inkomen afdragen 
om die diensten uit te bouwen, zijn het 
begrotingstekort en de staatsschuld 
onrustwekkend hoog. Daarbovenop vragen 
de vergrijzingsgolf, de dreigende klimaat-
crisis en onvoorspelbare oorlogsstokers 
elders in de wereld veel extra midde-
len. Dat moet de nieuwe regering aanpak-
ken. Verantwoord en evenwichtig. Daarom 
moeten de onderhandelaars werk maken 
van vier prioriteiten.  

1. Een gevulde staatskas zodat er geïnves-
teerd kan worden. In dienstverlening 
aan de burgers, en om vergrijzing en 
klimaatverandering op te vangen. Uit de 
nota’s van Bart De Wever blijkt dat de 
onderhandelende partijen een begroting 
op orde heel belangrijk vinden. Alleen 
hangt die begrotingsoefening met veel 
spuug en wat paktouw aan elkaar. De 
Wever rekent op 19 miljard ‘terugver-
dieneffecten’. Hij hoopt dus dat dat geld 
uit een of andere boom zal vallen. N-VA 
en MR zullen moeten aanvaarden dat 
hun achterban ook een serieuze 
bijdrage zal moeten leveren. Een 
uitgeholde meerwaardebelasting 
volstaat niet. Want dan zullen gewone 

mensen het weer moeten betalen, wat 
ze nu al doen daar waar de plannen 
concreet worden.  

2. Meer geld op de rekening van mensen 
zodat de levensstandaard op peil blijft. 
Zeker op de rekening van wie een laag 
loon of een ander laag inkomen heeft. 
De fiscale plannen die tot nu toe op tafel 
lagen, geven daar een aanzet toe, maar 
het mag geen nuloperatie worden voor 
die groep door vervolgens aan de lonen 
en index te morrelen. Of door opnieuw 
cadeaus uit te delen aan werkgevers.   
  

3. De sociale zekerheid die echt iedereen 
zekerheid biedt, dat is de grootste 
verwezenlijking van onze welvaart-
staat. Zorgen voor wie hulp nodig heeft, 
weg van een ieder-voor-zichmentaliteit. 
In wat nu voorligt worden mensen 
gestraft, vrouwen krijgen de volle laag. 
We moeten mensen kansen geven om 
aan het werk te raken en een langere 
loopbaan uit te bouwen. Als mensen die 
kansen echt krijgen, zullen ze die ook 
grijpen.  

  
4. Onze economie moet vernieuwen, met 

meer aandacht voor onze industrie en 
openbare diensten. We moeten meer, 
maar vooral ook beter doen. Door beter 
en werkbaarder werk te voorzien zal de 
productiviteit verhogen. Mensen enkel 
meer en langer laten werken, in 
oproepcontracten, overuren en nachtar-
beid, zonder kans om terug te schakelen 
wanneer het nodig is, is de snelweg 
richting burn-out en arbeidsongeschikt-
heid. Dat is sociaal én economisch 
onverantwoord.   

Er is nog veel (evenwichts)werk aan de 
winkel voor de toekomstige regering. Maar 
dan moet er wel meer sérieux in de 
onderhandelingen komen.  
En minder pesterijen.  

Boe / Goe / Sérieux 

Velen vragen me wat ik vind van de regeringsonderhan delingen.  
Het makkelijkste antwoord zou zijn om iets te roepen.  

‘Boe, knoeiers!’ Of ‘Goe bezig!’ De realiteit is echter ingewikkeld.  
Het antwoord veel genuanceerder. En het vraagt ook meer sérieux in 

de onderhandelingen dan wat we tot dusver hebben gezien. 

¬ Ann Vermorgen, voorzitter ACV 

Opinie

Over 20 jaar kwart  
minder zorg voorhanden 
in woonzorgcentra
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KANSSPELEN

Strengere gokregels 
van kracht

Sinds 1 september zijn de regels voor kansspelen in ons land 
strenger. De minimumleeftijd is opgetrokken tot 21 jaar, met 
uitzondering van de loterijspelen en krasloten van de Nationale 

Loterij, waar de minimumleeftijd op 18 jaar blijft liggen. Gokwebsites 
mogen geen gokvergunningen meer combineren en er mogen ook 
geen bonussen of cadeaus uitgedeeld worden om spelers aan het 
gokken te krijgen. Tegelijkertijd komt er ook een principieel verbod 
op gokreclame en worden er regels voor gokautomaten in jeugdhui-
zen en tankstations opgesteld.

Directeur Onderzoek en Ontwikkeling van beweging.net Sandra 
Rosvelds vindt elke verstrenging een stap vooruit. ‘Maar we moeten 
verder durven te gaan. Niet alleen de regels, ook de belasting  
op gokken moet worden aangepakt. Vandaag betaalt de sector  
nog steeds veel te weinig belastingen in vergelijking met andere 
landen.’ 

ERVEN EN SCHENKEN 

Fiscus loopt miljard euro 
mis door ‘achterpoortje’ 
familiebedrijven
De laatste vijf jaar liep de Vlaamse 
schatkist een miljard euro aan 
schenk- en erfbelasting mis door een 
‘achterpoortje’ in de wet. Dat bere-
kende fiscaal expert van het ACV Ive 
Rosseel. Om familiebedrijven vlot en 
economisch haalbaar over te dragen 
werd een uitzondering in de erf- en 
schenkwet voorzien. 

Rosseel stelde vast dat het vastgoed 
dat zogezegd deel uitmaakt van een 
bedrijf niets met het bedrijf of de 
activiteiten hoeft te maken te hebben. 
‘Ook personeel in dienst of zelfs de 
activiteit van het bedrijf behouden is 
geen vereiste. De vennootschap van 
een huisarts mag nadien dus gerust 
veranderd worden naar pakweg een 
frietkot.’ 

‘Vastgoed dat bestemd is als privéwo-
ning moet uitgesloten worden van 
beide regelingen om in de toekomst 
niet langer miljarden mis te lopen’, 
zegt Stijn Gryp, nationaal secretaris 
van het ACV. ‘Daarnaast kan het 
tarief voor erfenissen en schenkingen 
volgens de systemen gerust omhoog 
naar respectievelijk vijf en drie 
procent. Ten slotte mag je ook wel 
verwachten dat het bedrijf minstens 
vijf jaar lang dezelfde activiteiten 
voortzet. Anders is er ook helemaal 
geen sprake van de voortzetting van 
het bedrijf waarvoor de gunstregeling 
nodig is.’ 

Je moet van atleten die 
meedoen aan de Paralympics 
geen helden maken. Het zijn 
mensen zoals iedereen, die 
toevallig graag sporten en er 
goed in zijn. Zij willen in 
competitie gaan op het 
allerhoogste niveau. Een 
beperking mag daarin geen 
beletsel zijn.

¬ LAURENS DEVOS
Paralympisch tafeltennisspeler in Knack

1.
 VOORSTELLING  SPREEKUUR

Sopraan Astrid Stockman 
opent haar ‘praktijk’ dit 
najaar in heel Vlaanderen 
voor een bijzonder 
spreekuur. Elke avond 
nodigt zij het publiek uit 
om plaats te nemen op 
haar sofa en te praten over een nummer dan 
een belangrijke plaats heeft in hun leven, 
waarna zij het live zal spelen. Elke voorstel-
ling wordt zo een unieke belevenis.

 ~ astridstockman.com

2.
 ERFGOED  OPEN MONUMENTENDAG

Op 8 september kun je 
over het hele land erfgoed 
en monumenten langs 
hun beste kant bekijken. 
Tijdens de meer dan 1.100 
activiteiten – waarvan de 
meeste vrij toegankelijk 
zijn – ontdek je eeuwenou-
de routes over land, spoor 
en water. In gaststad Leuven opent boven-
dien het prachtige stadhuis voor de laatste 
keer haar deuren voordat het voor vijf jaar 
sluit voor restauratie.

 ~ openmonumentendag.be

Cultuur.  Een selectie Knipsels.  Voorgesneden 

VLAAMSE SPORTCLUBS GROEIEN 

Nooit eerder meer vrouwen 
en ouderen aan het sporten
Het aantal leden aangesloten bij een 
Vlaamse sportclub lag nooit hoger. In 
totaal tellen alle sportclubs samen 
vandaag een vijfde meer leden in 
vergelijking met tien jaar geleden. Van 
de 1,4 miljoen mensen die dit jaar bij een 
erkende Vlaamse sportclub aangesloten 
zijn, zijn vier op de tien vrouw, een 
record. 267.000 leden zijn dan weer ouder 
dan 60 jaar, wat eveneens een gevoelige 
stijging is ten opzichte van vorig jaar. 
Dat blijkt uit cijfers van de Vlaamse 
Sportfederatie. 

De federatie wijst er wel op dat hoewel 
de evolutie van het aantal sporters over 
de ganse lijn positief is, het moeilijker 
wordt om leden te vinden die zich in het 
bestuur van hun club willen engageren, 
waardoor de besturen in sneltempo 
vergrijzen.

Ben je aangesloten bij een sportvereni-
ging of neem je deel aan een erkende 
jog- of zweminitiatie? Dan heb je als 
CM-lid recht op een jaarlijkse terugbeta-
ling tot 15 euro per persoon.  
Info en voorwaarden via cm.be 

HET CIJFER

27.372  
Zoveel liter zwerfvuil raapten de vrijwilligers van Proper Strand Lopers op in de maand 
juli op de Belgische stranden en in de kustgemeentes. Met hun actie willen ze zowel 
strandgangers sensibiliseren, voorkomen dat afval in zee belandt en de stadsbesturen van 
de kustgemeenten aanzetten tot actie. 

www.goed.be/langerthuis

“Mijn opa blijft mijn opa! Altijd willen helpen...
Maar nu is het aan mij om ervoor te zorgen  
dat hij nog lang in zijn huis kan blijven wonen.  
Dat doe ik samen met Goed thuiszorgwinkel.”

 d Ontdek ons ruim aanbod hulpmiddelen,  
professioneel advies en oplossingen op maat.

we doen  
het toch  
maar

 Breintrein 
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Interview.  Spectaculaire daling van armoede, maar armoede-expert Wim Van Lancker waarschuwt 

‘Voorstellen  
uit nota van De 
Wever zouden 
daling armoede 
terugdraaien’

BIO

WIM VAN LANCKER

is professor sociaal beleid  
aan de KU Leuven, en een  
zeer gerespecteerde stem  
in het armoededebat.  
In 2022 schreef hij samen met 
onderzoeker Adeline Otto  
het boek Waarom gele hesjes 
niet met een bakfiets rijden.

laagste lonen, stegen. Voor het eerst in 
twintig jaar was er een duidelijke 
beleidskeuze om iets voor de laagste 
inkomens te doen.’ 

Interessant is dat de hogere uitke-
ringen samengaan met meer te-
werkstelling.
VAN LANCKER ¬ ‘Politici denken dat 
ondersteuning minder nodig is als de 
tewerkstelling stijgt. Maar we zien net dat 
tewerkstelling op zichzelf onvoldoende is 
om mensen uit de armoede te helpen. Dat 
leidt pas tot een hogere levensstandaard, 
als het samengaat met een betere 
inkomensbescherming. Sociale zekerheid 
werkt tewerkstelling helemaal niet tegen. 
Integendeel, de sociale zekerheid creëert 
de omstandigheden waarin stijgende 
tewerkstelling leidt tot hogere welvaart.’ 

‘Als hoge uitkeringen een rem zouden 
zetten op tewerkstelling, zou de tewerk-
stelling niet gestegen zijn bij de laagste 
inkomensgroepen. Maar dat is wel zo. 
Huishoudens waar niemand werkte, 
bekwamen toch één, soms deeltijds, inko-
men. Alleen volstaat één inkomen niet 
om een gezin uit armoede te halen. 

In 2017 behoorde goed 16,4 procent 
van de Belgen tot de armste klasse, 
maar tussen 2018 en 2022 daalde dat 
met maar liefst 2,5 procentpunten. 

‘Onmiskenbaar goed nieuws’, zegt sociaal 
wetenschapper Wim Van Lancker (KU 
Leuven). ‘Dit gaat over tienduizenden 
gezinnen met stabielere inkomens en een 
betere koopkracht. Ook in vergelijking 
met het buitenland is dat de sterkste 
daling die je kunt vinden. In Zweden of 
Frankrijk steeg de armoede.’

Dat ligt voor een deel aan de steunmaat-
regelen van de Vivaldi-regering (2020-
2024) tijdens de COVID-19-pandemie, 
zoals een ruimere tijdelijke werkloos-
heidsuitkering, en bij de daaropvolgende 
energiecrisis. ‘Denk maar aan het 
uitgebreid sociaal energietarief. Ook het 
systeem van automatische loonindexe-
ring is belangrijk. Maar wat opvalt is dat 
de daling van de armoede zich na die 
crisissen heeft voortgezet.’

In jullie rapport spreken jullie van 
een ‘trendbreuk’. Hoe structureel  
is die?
VAN LANCKER ¬ ‘Dat is nog een open 
vraag. De steunmaatregelen gingen 
samen met structurele ingrepen van de 
Vivaldi-regering, ook voor lagere en 
middeninkomens. OCMW’s kregen meer 
middelen. De welvaartsenveloppe die de 
sociale partners afspreken, verhoogde de 
uitkeringen boven de index. Een aantal 
minima, zoals voor pensioenen en de 

Hogere uitkeringen 
zetten geen rem op 
tewerkstelling

¬ WIM VAN LANCKER

Decennialang waren de armoedecijfers verduiveld hardnekkig. 
Ongeveer een zevende van de Belgen leefde in armoede en dat ging 
veeleer in stijgende lijn. Maar nieuw onderzoek toont een opvallen-
de daling sinds 2018. ‘De nieuwe regering kan dat tenietdoen.’

¬ Tekst Simon Bellens  ¬ Foto’s ID/ Fred Debrock

>>

Professor Wim Van Lancker:
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Het regende het voorbije jaar 
veel, héél veel. Daardoor bleef 
het ene hitterecord na het 
andere bijna onder de radar. 
Nochtans waren de dertien 
maanden voorgaand aan juli 
de warmste ooit gemeten op 
aarde. Tegelijkertijd waar-
schuwt Copernicus, het 
observatieagentschap van de 
EU, ervoor dat ons continent 
sinds 1980 dubbel zo snel 
opwarmt als de rest van de 
wereld.

Dringend tijd om te handelen. 
Niet in de laatste plaats voor 
wie in hitte werkt, waar-
schuwt de Internationale 
Arbeidsorganisatie (IAO). 
Want hittestress is een 
onzichtbare en stille doder. 
Met het risico op een zonne-
steek, ziekte of zelfs overlij-
den zijn de mogelijke 
gevolgen niet min. Na lange 
blootstelling kunnen ook 
ernstige hart-, long- en 

nierproblemen zich ontwik-
kelen.

‘Werkers in Afrika, de 
Arabische landen, grote delen 
van Azië en Oceanië ervaren 
momenteel nog de grootste 
blootstelling aan bovenmatige 
hitte’, schrijft de VN-arbeids-
organisatie in een nieuw 
rapport. Maar ook bij ons zijn 
er verontrustende signalen. 
‘Samen met Centraal-Azië 
nam in Europa de blootstelling 
op het werk aan extreme hitte 
het hardst toe’, meldt de IAO 
in dat rapport. Die blootstel-
ling groeide tussen 2000 en 
2020 bij ons met ruim 17 
procent, dubbel zo hard als 
elders in de wereld. Het 
logische gevolg is dat ook het 
aantal hittegerelateerde 
ziektes en aandoeningen een 
opvallend sterke opmars 
kende sinds 2000.
De gevolgen van overmatige 
hitte zijn dikwijls pas voel-

baar na een hittegolf. Daar-
door is het verband niet altijd 
even zichtbaar. Zo zou bijvoor-
beeld drie procent van alle 
nierproblemen terug te 
brengen zijn tot hoge tempe-
raturen. Daarom pleit de IAO 
voor striktere klimaat- en 
hitterichtlijnen op het werk. 
‘De bestaande regels voldoen 
vaak niet om de groeiende 
gevaren van de klimaatcrisis 
het hoofd te bieden’, klinkt 
het.

In België bestaan er wel al 
regels, zoals over de maxi-
mumtemperatuur op de 
werkplek, afhankelijk van de 
intensiteit van het werk. Toch 
ontbreken er volgens de IAO 
nog wel andere noodzakelijke 
richtlijnen over onder meer 
plaatsen om – letterlijk – af te 
koelen, hydratatie, gezond-
heidscontroles voor hitte en 
duidelijke opleiding en 
training over de risico’s. 

Europa warmt dubbel zo snel op als de rest van de wereld. Blootstelling aan extreme hitte 
op het werk nam daarom ook opvallend sterk toe: met een vijfde in slechts twintig jaar. 
Nergens ter wereld ervaren werknemers de klimaatverandering harder dan in Europa.

Nergens is de impact  
van de klimaatcrisis op het 
werk groter dan bij ons

Interview.  Spectaculaire daling van armoede, maar armoede-expert Wim Van Lancker waarschuwt 

Zonder sociale bescherming maakt dat 
van een arm gezin een arm werkend 
gezin.’

‘De voorbije jaren wisten mensen zich 
op te werken naar de middenklasse. 
Maar het is natuurlijk mogelijk dat de 
volgende regering die verworvenheden 
terugdraait.’  

De partijen die onderhandelen 
over een federale regering – N-VA, 
MR, Vooruit, Les Engagés en 
CD&V– wilden al bijvoorbeeld de 

welvaartsenveloppe halveren en 
de werkloosheidsuitkeringen 
beperken in de tijd.
VAN LANCKER ¬ ‘Wat in de supernota 
staat (van formateur Bart De Wever 
(N-VA), red.), vertrekt van het klassieke 
rechtse idee dat sociale zekerheid 
kosten zijn die mensen tegenhouden 
om te gaan werken. Maar wij zien nu 
net dat de armoededaling het gevolg is 
van het samengaan van tewerkstelling 
met een sterke sociale bescherming. 
Men wil eigenlijk het omgekeerde doen 
van wat ons empirisch onderzoek 
voorschrijft.’

‘Dan kunnen we verwachten dat de 
armoedecijfers opnieuw zullen stijgen. 
Ik hoop dat de onderhandelaars 
loskomen van de simplistische 
gedachte dat de uitgaven in de sociale 
zekerheid hoe dan ook te hoog zijn. De 
samenleving werkt beter met een goed 
werkende sociale zekerheid.’

>>

‘We hebben nood aan globale doelstel-
lingen voor de sociale zekerheid, zoals 
bestaanszekerheid verschaffen – ook 
door middel van goeie pensioenen – en 
tewerkstelling ondersteunen. Dat moet 
richting geven aan de hervormingen. 
Dat houdt meer steek dan: We moeten 
zoveel miljard euro besparen.’

Zitten we stilaan op een onder-
grens van de armoede in België? 
VAN LANCKER ¬ ‘We zitten nog steeds 
op een armoedecijfer van 12,3 procent, 
dat kan echt nog wel lager. Wij hebben 
nog een relatief grote groep korter 
geschoolden die niet aan de slag zijn en 
voor wie de sociale economie nog meer 
dan vandaag een oplossing kan bieden. 
De nieuwe Vlaamse regering moet 
daarin meer investeren.’

‘Ook onze sociale bescherming kan nog 
beter. Hoe kunnen we bijvoorbeeld de 
combinatie van een uitkering en een 
loon uit deeltijds werk verbeteren? We 
houden nog te veel vast aan de 
tweedeling tussen werk, óf een 
uitkering.’ 

Soms lijkt het erop dat we zo druk 
bezig zijn met aankaarten wat 
slecht gaat, dat we vergeten wat 
wel goed loopt in dit land.
VAN LANCKER ¬ ‘Dat is misschien wel 
onze grootste valkuil. Sommige dingen 
gaan wel degelijk goed, zelfs al zijn de 
beleidskeuzes niet altijd zo duidelijk of 
doelbewust. Ik snap de terughoudend-
heid niet om te verdedigen wat goed 
loopt.’

‘Want er is natuurlijk geen garantie dat 
dit blijft duren. Laten we hopen dat dit 
een blijvende omwenteling in de 
armoedebestrijding kan zijn, en dat we 
niet binnen enkele jaren terugkijken op 
deze periode als een unieke terugval 
van de armoedecijfers in een voor het 
overige opgaande lijn, zoals met de 
maatregelen uit de supernota dreigt te 
gebeuren.’  

Factcheck. We vragen het aan.

Piet Van den Bergh
Juridisch expert ACV
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Krijg ik vrij om te 
gaan stemmen als ik 
op zondag werk?
Op 13 oktober trekken we nog eens 
naar de stembus, deze keer voor onder 
meer de gemeenteraad. Anders dan 
alle voorgaande verkiezingen is er 
deze keer geen opkomstplicht meer. 
De regels die gelden als je die dag moet 
werken bleven dan weer ongewijzigd. 
Maar wat betekent dat in de praktijk?

Als je bent opgeroepen als bijzitter 
voor een enig of hoofdstembureau in je 
gemeente, kun je op je werk klein 
verlet inroepen. Die dag krijg je ook 
betaald zoals je die dag gewoon zou 
werken. Dat mag je werkgever niet 
weigeren.

Wil je gewoon gaan stemmen terwijl 
je die dag ook werkt, dan heb je recht 
om de tijd die daarvoor nodig is vrij te 
nemen. Ook dat mag de werkgever niet 
weigeren, al moet hij de niet-gewerkte 
uren in dat geval niet verplicht 
betalen. Werkgevers mogen in dat 
geval ook een document vragen als 
bewijs dat je werkelijk naar het 
stembureau bent gegaan. Opgelet, kun 
je nog voor of na je werk naar het 
stembureau, dan is de werkgever niet 
verplicht om je er tijd vrij voor te 
geven.

Om iedereen de kans te geven te gaan 
stemmen, is het raadzaam om in het 
bedrijf vooraf duidelijke afspraken te 
maken. Zo kunnen bijvoorbeeld 
afspraken gemaakt worden over het 
moment van de dag werknemers hun 
stem uitbrengen, om dat zoveel 
mogelijk op elkaar af te stemmen. Met 
zulke afspraken kan de goede 
werking van de onderneming 
verzekerd blijven, en tegelijkertijd 
loonverlies voor de werknemers 
vermeden worden.  

Voor het eerst in twintig jaar 
was er een duidelijke 
beleidskeuze om iets voor de 
laagste inkomens te doen

¬ WIM VAN LANCKER



12  ¬ VISIE  VISIE  ¬  13

Achtergrond.  Meer inspanningen nodig om iedereen energiezuinig te laten wonen 

De renovatieplicht op zich is 
geen slecht idee’, stelt 
Josefine Vanhille, onderzoe-
ker bij het Centrum voor 

Sociaal Beleid van de Universiteit 
Antwerpen. ‘Het is slim om in te zetten 
op renovatie op het moment dat er van 
eigenaar wordt gewisseld, omdat er 
dan ingrijpender wordt gerenoveerd. 
Door de verplichting zien we ook een 
prijsdaling van woningen met een 
slechtere energiescore.’ 

‘Een flankerend beleid dat het voor 
iedereen mogelijk maakt om te 
renoveren blijft echter achterwege. Het 
beleid is te lang heel eenzijdig gericht 
geweest op subsidies en premies voor 
mensen die de investering kunnen 
voorschieten. Daarmee bereik je een te 
kleine groep.’

Uit cijfers van de SERV, het adviesor-
gaan van de Vlaamse sociale partners, 

 

Tegen 2050 elke woning energiezuinig maken. Dat is de ambitie van de Vlaam-
se regering. Wie sinds vorig jaar een woning met energielabel E of F koopt, 
moet die binnen de vijf jaar energetisch renoveren. Zo moeten we met z’n 
allen minder energie verbruiken en klimaatvriendelijker wonen. Maar kan de 
renovatieplicht daar in zijn huidige vorm voor zorgen?

¬ Tekst Djorven Ariën  ¬ Foto Wouter Van Vooren

Duurzaam renoveren  
vraagt ook duurzaamheid  
in de bouwsector
ACVBIE (bouw- industrie en energie) benadrukt het be-
lang van genoeg gekwalificeerde mensen en voldoende 
tijd om de werken kwaliteitsvol te kunnen realiseren. 
Daarom moet harder worden ingezet op instroom en  
opleiding, en op meer veiligheid en welzijn op werven.  
Sociale dumping moet dringend worden aangepakt.

Huidig renovatiebeleid 
vergroot de ongelijkheid’

blijkt inderdaad dat premies er 
onvoldoende in slagen om de kwets-
baarste groepen te bereiken. Zo ging bij 
de Mijn VerbouwPremie van het budget 
van 1,1 miljard euro in 2022 maar liefst 
80 procent naar de hoogste inkomens-
groep.

Aan het huidige renovatietempo zal 
tegen 2050 maar 38 procent van de 
woningen het beoogde EPC-label A 
hebben, berekende de SERV. Bovendien 
heeft meer dan de helft van de gezin-
nen niet de middelen om die renovatie 
te betalen, ook niet met de bestaande 
premies en subsidies. Uit een studie 
van de Nationale Bank blijkt dat de 
maatregel een gemiddeld gezin tussen 
de 50.000 en 80.000 euro zal kosten. Zo 
lijkt voldoen aan de renovatieplicht 
enkel weggelegd voor een groep die het 
zich kan veroorloven. 

Een zware klus

Vanhille ziet echter naast het financië-
le aspect een grote valkuil in het 
ontbreken van administratief-techni-
sche ondersteuning. ‘Mensen willen 
wel renoveren, maar de hele onderne-
ming die een renovatie met zich 
meebrengt, inclusief de toegang tot de 
premies houdt ook hindernissen in. Het 
beleid heeft de reputatie in de hand 
gewerkt dat klimaatmaatregelen 
voorbehouden zijn aan een elite. 
Terwijl je de hele samenleving toe-
komstgericht wil laten wonen en leven. 

Minder kwalitatieve huisvesting heeft 
ook een maatschappelijke kostprijs: 
het draagt bij tot gezondheidsproble-
men en sociaal isolement. De ongelijke 
impact van het huidige woon- en 
renovatiebeleid komt zo bovenop de 
andere ongelijkheden die de klimaat-
ontwrichting meebrengt: wanneer we 
in België worden getroffen door 
hittegolven of overstromingen, zien we 
dat de eerste slachtoffers de kwets-
baarste groepen zijn die wonen in 
slechtere huizen, terwijl zij er met hun 
kleinere ecologische voetafdruk het 
minst oorzaak van zijn.’

Door de slechtst geïsoleerde woningen 
eerst aan te pakken en kwetsbaarste 
huishoudens te ondersteunen, kan 
Vlaanderen de grootste sociale winst 
en klimaatwinst boeken, blijkt uit een 
studie in opdracht van de Bond Beter 
Leefmilieu (BBL). 

‘Het is duidelijk dat Vlaanderen met de 
schaarse middelen hier prioriteit aan 
moet geven’, stelt  Angelos Koutsis, 
beleidsexpert bij BBL. ‘Er is geen 
passe-partoutoplossing voor alle 
huishoudens, maar met op maat 
gemaakte voorfinanciering kan elke 
Vlaming in een gezonde energie-effici-
ente woning leven tegen 2050.’ 
Initiatieven zoals de Energiehuizen 
proberen alvast proactief kwetsbare 
groepen te bereiken. Sinds begin 2024 
is er de Mijn VerbouwBegeleiding  
specifiek om mensen bij te staan bij 

De renovatieplicht ligt op de onderhandelingstafel bij de Vlaamse  
regeringsvorming. Er is sprake van dat wie fossielvrij verwarmt,  
niet meer verplicht zou worden om tot energielabel A te renoveren.  
Oplapwerk en een verkeerd signaal dat isoleren niet meer hoeft,  
aldus experts. En er zijn nog andere bedenkingen:

•  De EPC-score schiet tekort omdat ze te algemeen is en niets zegt 
over bewoners en hun gedrag. De opbrengst van een energetische 
renovatie wordt daarom zwaar overschat.

•  De EPC-score geldt enkel voor individuele gebouwen en staat  
collectieve initiatieven in de weg.

•  Overheidsbudgetten voor premies schieten soms tekort waardoor 
verbouwers achterblijven met een financiële kater.

•  De renovatietermijn is te kort en zou beter worden opgetrokken 
naar 15 jaar. 

•  Erfenissen zijn vrijgesteld van de renovatieplicht, maar schenkingen 
vreemd genoeg niet. Zodra je een schenking aanvaardt, moet je de 
woning binnen de vijf jaar renoveren zodat ze minstens EPC-label D 
haalt. Dat moet worden gelijkgesteld.

Renovatieplicht 
moet beter

alles wat bij een verbouwing komt kijken. 
Via Mijn VerbouwLening kunnen gezin-
nen met afbetalingscapaciteit ook grotere 
bedragen lenen. 

Collectieve aanpak

Het Vlaams renovatiebeleid is erg gericht 
op een vrijstaande woning van een gezin 
dat zijn eigen renovatie en fossielvrije 
verwarmingssystemen kan installeren. 
De realiteit is echter vaak anders. De 
woningmarkt in ons land is heel divers, 

met veel verschillende soorten woningen 
en woonvormen, eigenaars, private en 
sociale huurders.

Het ACV wil de verantwoordelijkheid 
minder bij het individu leggen en ijvert 
voor een collectieve aanpak met de 
oprichting van een Vlaamse Renovatie-
maatschappij. Daarin worden de Vlaamse 
overheid en lokale besturen samenge-
bracht om wijken collectief te renoveren 
en aan te sluiten op collectieve en 
hernieuwbare-energienetten.

Ook de SERV dringt aan om in de volgen-
de legislatuur meer in te zetten op 
collectieve initiatieven. Carien Neven, 
voorzitter van Energiehuis Limburg, ziet 
de kansen in de praktijk in haar provin-
cie. ‘In de vroegere mijnwerkerswijken 
zetten we in op collectieve renovatie. Die 
wijken lenen zich er ook toe omdat ze 
dezelfde bouwstijl hebben. Hetzelfde zien 
we in sociale woonwijken.’

‘We moeten naast huiseigenaars ook 
private verhuurders aanzetten tot 
duurzaamheid en het potentieel meer 
benutten van sociale huisvesting, besluit 
Vanhille. ‘Zorg dat alle sociale woningen 
energieneutraal zijn en trek hun aandeel 
in het Vlaamse woningbestand fors op. Zo 
geef je de moeilijkst bereikbare doelgroe-
pen al toegang tot energieneutrale 
huisvesting die kwalitatief en betaalbaar 
is. Dat is ook een hefboom tot verbetering 
van de onderkant van de private huur-
markt. Dat levert enkel voordelen op, 
want mensen die stabiele, kwalitatieve en 
betaalbare huisvesting hebben, kunnen 
vervolgens hun leven actiever vormge-
ven, wat de samenleving alleen maar ten 
goede komt.’ 

Josefine Vanhille: ‘Mensen willen wel renoveren, maar ze ondervinden hindernissen,  
bijvoorbeeld bij het aanvragen van premies.’



14  ¬ VISIE  VISIE  ¬  15

IN BEELD OOSTKERKE 25 AUGUSTUS 2024 

16:54

Mee-rij-banken
Begin deze zomer werden in de dorpen 
Oostkerke en Lampernisse, en in het 
centrum van Diksmuide zogenaamde 
Mee-rij-banken geïnstalleerd.  
Wie hier gaat zitten, maakt duidelijk 
dat hij of zij wil meerijden. 

Marleen en Joël uit Oostkerke zagen de 
voorbije maanden enkel fietstoeristen 
met een picknick hier verpozen.  
De schrik zit er bij de dorpelingen in  
dat er gesnoeid zou worden in het  
openbaarvervoersaanbod. Voor de rit 
naar het werk of om kinderen veilig 
naar de stad te brengen hang je liever 
niet af van een toevallige passant.  
Even de benen laten rusten op een  
goed zitplekje, daar is de bank  
natuurlijk wel welkom voor.

Foto: Stefaan Beel
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Uit ervaring.  De OKAN-leerkracht Kort.

Hoe geef je les aan iemand 
zonder dat er een gemeen-
schappelijke taal is? ‘Dat 
houdt de grens tussen 

moderne kunst en plaatsvervangende 
schaamte’, grapt Bin. Zij gooit vaak 
haar hele lichaam creatief in de strijd. 
‘Ik beeld dan dingen uit. Dat levert 
soms vreemde taferelen op wanneer ik 
bijvoorbeeld moet uitleggen wat een 
kalkoen is of wanneer we het over een 
bevalling hebben. Geen Oscar waard, 
maar wel efficiënt.’ (lacht) 

Gelukkig zijn er intussen heel wat 
technologische hulpmiddelen, voegt de 
lerares toe, die kan terugblikken op een 
carrière van 25 jaar. ‘Vroeger moest ik 
zelf prentjes uit magazines en catalo-
gussen knippen om een visueel 
woordenboek aan te leggen, vandaag 
kan ik foto’s op Google opzoeken 

Tussen de lachende tieners en de betraande kleuters aan de 
schoolpoort stonden op 2 september ook de meer dan 8.000 jongeren 
van het Onthaalonderwijs voor anderstalige kinderen (OKAN).  
Leerkracht Bin* is een van de trotse, gemotiveerde onderwijzers die 
anderstalige nieuwkomers tussen 12 en 18 jaar Nederlands aanleert. 
‘Maar ook hoe je in België een treinkaartje koopt.’  

¬ Tekst Dominic Zehnder 
¬ Illustratie Mat

Van ‘t kofschip tot sappig dialect

wanneer ik iets wil tonen. Ook tijdens 
oudercontacten komen apps goed van 
pas, waar je in je eigen taal kunt 
inspreken en de ouder de vertaling te 
horen krijgt.’

Vooroordelen

‘Het klinkt wollig, maar je kijk op de 
wereld verruimt met deze baan heel 
erg. Ik heb intussen al lesgegeven aan 
jongeren vanuit de hele wereld, van 
Frans-Guyana tot Italië, van oorlogs-
vluchteling tot kind van hoogopgeleide 
expats. Al die culturen en verhalen van 
dichtbij meemaken is een ongelofelijke 
verrijking. Dat sommige politici het 
beeld ophangen dat nieuwkomers van 
slechte wil zijn en niet willen integre-
ren, begrijp ik niet. Toen ik in het 
volwassenenonderwijs stond hadden 
wij steevast een wachtlijst voor onze 

cursussen, toch wordt de schijn gewekt 
dat nieuwkomers de taal niet willen 
leren.’ (zucht)

‘Mensen kijken vaak met argwaan naar 
de OKAN-klassen, ook binnen onder-
wijskringen. Sommige scholen denken 
dat ze problemen binnenhalen wan-
neer zij een OKAN-klas organiseren. 
Onze leerlingen zorgen niet voor meer 
problemen dan andere scholieren. Meer 
zelfs, die jongeren zijn doorgaans 
dankbaarder om naar school te mogen 
gaan. Voor een heel aantal van hen is 
het de eerste keer in hun leven dat ze 
kunnen plaatsnemen op de schoolban-
ken.’ 

‘Het is zeker niet altijd makkelijk. De 
jongeren in mijn klas hebben niet 
gekozen om hier te belanden. Ze 
werden midden in hun puberteit uit 

hun vertrouwde omgeving gerukt. 
Vaak zitten er schrijnende 
verhalen en trauma’s achter de 
jonge gezichten. Het enige wat zij 
willen is erbij horen, vrienden 
maken en graag gezien worden, 
net als alle andere jongeren. Het is 
dan ook jammer dat ze voortdu-
rend tegen allerhande vooroorde-
len moeten opboksen.’

Daten voor beginners

De job van Bin is pittig. De 
schooletiquette – op tijd komen, 
niet midden in een les zomaar uit 
de klas lopen of je hand opsteken 
bij een vraag – moet soms vanaf 
nul aangeleerd worden, ervaart 
Bin. Maar ook het leven in België 
moet algemeen vaak tekst en 
uitleg krijgen. ‘Dat kan gaan van 

WIJZIGING

Adres verdwijnt van gele klever
Sinds begin juli wordt op de gele CM-klever jouw 
adres niet meer op vermeld. De gele klevers 
waarop je adres nog staat, blijven geldig. Je hoeft 
dus geen nieuwe te bestellen. Dat is evenmin 
nodig bij een wijziging van je statuut. 
Op documenten voor CM zoals een doktersbriefje 
gebruik je een gele klever. Dat sluit verwarring 
uit bij het ziekenfonds door bijvoorbeeld een 
onduidelijk handschrift. Ook zorgverleners en 
apothekers kunnen jouw gele klever gebruiken. 

GRATIS WEBINAR

Voorkom diabetes type 2

Hoe is gezonder leven haalbaar op lange termijn? 
Halt2Diabetes en Bewegen Op Verwijzing geven 
je in een gratis webinar op 24 oktober om 19.30 
tot 21 uur praktische handvatten om diabetes 
type 2 en andere chronische aandoeningen te 
voorkomen.

 ~ Inschrijven via cm.be/agenda

OKAN-leerlingen zijn 
vaak dankbaarder 
om naar school te 
mogen gaan.

¬ OKAN-LEERKRACHT BIN

ELKE MAAND LATEN WE IEMAND AAN HET WOORD DIE VANUIT ZIJN OF HAAR WERK NAAR DE WERELD KIJKT.  
DEZE MAAND IS DAT OKAN-LEERKRACHT BIN*.

VACATURES (M/V/X)
ACV zoekt
Consulent dienstverlening – Oost-Vlaanderen
Juridisch stafmedewerker – Schaarbeek
Vormingswerker – Brussel/Leuven
Diverse IT-profielen – Schaarbeek

 ~ hetacv.be/jobs

CM zoekt
Consulent CM-punten – Druivenstreek
Maatschappelijk werker – Zennevallei en 
Druivenstreek
Adviserend arts – Sint-Niklaas en Roeselare
Boekhouder Samana – Brussel

 ~ cm.be/jobs

Beweging.net zoekt
Administratief medewerker – Roeselare of Brugge
Directeur Vlaams-Brabant en Brussel

 ~ beweging.net/vacatures

hoe je een treinkaartje koopt tot 
meer persoonlijker zaken, of iets 
wat ze op sociale media gezien 
hebben.’

Bij de start van het nieuwe 
schooljaar is Bin intussen weer 
aan een inhaalbeweging bezig. 
‘Die twee maanden vakantie zijn 
eigenlijk te lang voor onze 
leerlingen. Ze vervelen zich, want 
ze hebben vaak niet de mogelijk-
heden om op reis te gaan of om 
leuke uitstappen te doen. Dat ze 
vaak wekenlang amper Neder-
lands spreken, proberen we te 
vermijden door ze te laten 
kennismaken met zomerschool of 
-kampen. Helaas weten die 
organisaties vaak niet goed hoe ze 
moeten omgaan met jongeren met 
een mindere kennis van het 
Nederlands. Nochtans is het een 
omgeving waarin jongeren 
enorme sprongen kunnen maken. 
Het is fantastisch wanneer je na 
de vakantie merkt dat een leerling 
plots sappige dialectwoorden 
opgepikt heeft’, glundert Bin. 

*Bin is een schuilnaam
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Michael
De Cock

Muurtjessloper

Experiment

Democratie

Onderwijs

‘Ik leid de KVS (Koninklijke Vlaamse Schouw-
burg, red.) in Brussel, maar ik ken de wereld 
buiten de stad. Kleinere steden en gemeenten 
verdienen meer aandacht. De cultuurcentra 
verschralen, want er is steeds meer druk om 
succesvolle voorstellingen te programmeren. 
Daar lijden jonge makers onder, want er 
worden minder risico’s genomen en er is min-
der diversiteit. Veel mensen hebben niet de 
gewoonte om naar Brussel te komen. Er is 
angst voor de stad. Daar moeten we in beide 
richtingen iets aan doen.’

‘Avant-gardekunst is niet voor iedereen. Sommige 
dingen moet je leren zien en lezen. Als je niet vaak 
naar theater gaat kan ik snappen dat Cadela Força, 
waar een jonge vrouw het over vrouwenmoord heeft 
en zich drogeert op het podium niet zo makkelijk is, 
of dat het je doet schrikken. Toch is het een belangrij-
ke voorstelling. Artiesten onderzoeken en experi-
menteren. Misschien komen er meer mensen naar 
een voorstelling van bekende namen als Bruno 
Vanden Broecke en Valentijn Dhaenens, maar het is 
een vergissing om alles te reduceren tot cijfers.’ 

‘Een tanend democratisch besef is een probleem. Ik vind het 
jammer dat de opkomstplicht voor de gemeenteraadsverkiezingen 
is afgeschaft: een dag om de zes jaar gaan stemmen is niet zoveel 
gevraagd. We willen niet dat enkel fundamentalisten gaan stem-
men. Navelstaarderij, alfamannetjes en machistisch gedrag in de 
politiek doen veel kiezers denken Get a life. Maar er zijn natuurlijk 
ook veel goede beleidmakers die dag in dag uit hun nek uitsteken.’

‘Mijn hele familie stond in het onderwijs, ik heb 
zelf een diploma Romaanse talen. Een land als 
België moet het hebben van internationale 
contacten. Toch gaat onze kennis van het Frans 
altijd maar achteruit. We komen niet verder dan: 
Op de speelplaats moet je Nederlands spreken. Dat is 
triest. Terwijl immersie-onderwijs zoveel 
mogelijkheden biedt. Er wordt altijd gedacht dat 
het met minder kan, maar investeren is nodig. 
Dat zie je ook heel duidelijk in het openbaar 
vervoer en de zorg.’

Gelijkwaardigheid
‘Ik groeide op in een gezin met een grote sociale 
gevoeligheid. Het is erg dat we zoveel talent verloren 
laten gaan van jongeren of mensen die minder 
Nederlands spreken. Er is niet genoeg gelijkwaardig-
heid. Mensen verschillen van referentiekader, econo-
mische omstandigheden, of generatie, maar ik geloof 
niet in ‘wij-zij’-kampen. Denken dat de ene manier van 
leven beter is dan een andere, is een grote vergissing.’

gevat 
in 5 
woorden

Acteur, schrijver, vertaler en theatermaker

¬ Tekst An-Sofie Bessemans  ¬ Foto Danny Willems

WIN Deze maand gaat Hannibal van Michael De Cock en Junior Mthombeni in de KVS 
in première. Visie mag 5 duotickets wegschenken voor de voorstelling op zater-
dag 14 september om 20 uur. Opgelet: er zijn voornamelijk staanplaatsen voor-

zien.  Maak kans en stuur voor 10 september een e-mailtje naar lezers@visieredactie.be met je 
naam, telefoonnummer en het antwoord op volgende wedstrijdvraag: In welke stad vind je de KVS?
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